الضوابط الشرعية و الأخلاقية لاستخدام وسائل التواصل الاجتماعي من منظور النخبة الدينية الجامعية

الدكتورة زكية منزل غرابة

جامعة الأمير عبد القادر قسنطينة

ملخص بالعربية

تهدف هذه الدراسة إلى معرفة أهم الضوابط الشرعية و الأخلاقية لاستخدام وسائل التواصل الاجتماعي من وجهة نظر أساتذة الجامعة الذين لديهم خلفية بالمعرفة الدينية .و لتحقيق هذا الغرض أجرينا دراسة ميدانية على عينة من أساتذة الأمير عبد القادر لمعرفة هذه الضوابط .

و قد توصلت الدراسة إلى مجموعة من النتائج أهمها :

- جاء رأي الغالبية من عينة الدراسة على ضرورة وضع ضوابط لكيفية استخدام وسائل التواصل الاجتماعي و هو مطلب ينطلق من وعي النخبة الدينية بالمخاطر التي تنجر عن الاستخدام السلبي لوسائل التواصل الاجتماعي ،و بخاصة إذا كان مستخدموها لا يملكون الحصانة القيمية الكافية أثناء التعامل مع هذه الوسائل .

-تصدرت الضوابط الأخلاقية و الشرعية سلم الضوابط المطلوبة لاستخدام آمن و إيجابي من وجهة نظر النخبة الدينية ، و هو أمر يؤكد أن استخدام الأفراد السلبي لهذه الوسائل إنما هو ناتج عن انحرافهم عن التزامهم بمنظومة القيم الإسلامية و كذا تعاليم الدين الإسلامي الحنيف .

-أكدت عينة الدراسة على الضابط الشرعي المتمثل في عدم جعل هذه الوسائل مدخلا لإقامة العلاقات غير الشرعية بين المخنسين وكذا ضرورة مراقبة الله تعالى و بألا يكون استخدام وسائل التواصل الاجتماعي على حساب التكاليف الشرعية على رأس الضوابط الشرعية .

-تصدر الضابط الأخلاقي بضرورة تحري الصدق مع الآخرين بجملة الضوابط الأخلاقية اللازمة للاستخدام الأمثل لوسائل التواصل الاجتماعي .

Abstract

Legal and ethical rules for the use of the means of social media from the perspective of the religious elite university

This study aims to find out the main controls and moral legitimacy for the use of social media from the viewpoint of the university professors who have a background of religious knowledge. To achieve this purpose, we conducted a field study on a sample of Emir Abdelkader professors to see these controls.

The study found a range of results, including:

Opinion of the majority of the sample of the study was the need to put controls on how to use social media 'And it is the demand stems from the awareness of the dangers of religious elite, which dragged the negative use of the means of social communication, and especially if their employees do not have sufficient immunity value while dealing with these means.

to topped the moral legitimacy of checks and controls needed him safe and positive from the standpoint of the religious elite to use. And it is confirming that the use of passive individuals to these means but it is a result of deviating from their commitment to the values of the Islamic system and as well as the teachings of Islam

The study sample confirmed the officer of the legitimate not to make these means gateway to establish an illegitimate relations between the sexes as well as the need to control God And not to have to use the means of social communication on the legitimacy calculate costs on top of Sharia. And not to have to use the means of social communication on the legitimacy calculate costs on top of Sharia

The officer issued the moral need to investigate the honesty with others, inter ethical controls necessary for optimal use of the means of social communication.